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Jegyzőkönyv 

Készült a Szentesi Roma Nemzetiségi Önkormányzat Képviselő-testületének 2018. február 

3. napján 10 órakor a szentesi Vásárhelyi út 109. szám alatt található (régi óvoda) 

épületében tartott közmeghallgatásról. 

Jelen voltak:  Varga Ferenc   Elnök  

  Bari István    képviselő 

  Lévai Ede Józsefné    képviselő  

Nem volt jelen az ülésen:  

  Duka Erzsébet   leendő képviselő 

Szentesi Közös Önkormányzati Hivatal részéről:  

  Dr. Sztantics Csaba   jegyző  

A Meghívottak közül megjelent: 

Farkas Sándor   Országgyűlési Képviselő 

Antal Balázs Tibor   önkormányzati képviselő  

Varga Ferenc:  

Köszöntötte a Képviselő testület ülésén megjelent tagokat, kiemelt tisztelettel köszöntötte 

Farkas Sándor Országgyűlési Képviselő Urat, Antal Balázs Tibor képviselőt, Dr. Sztantics 

Csaba Jegyző Urat és a megjelent lakosságot. Megállapította, hogy a testület határozatképes, 

hiszen minden képviselőtársa jelen van, Jegyzőkönyv hitelesítőnek javasolta Lévai Ede 

Józsefnét, Kérte a képviselőket, aki egyetért a jegyzőkönyv hitelesítő személyével, szavazzon. 

A képviselő testület 3 igen szavazattal Lévai Ede Józsefné képviselő asszonyt jegyzőkönyv 

hitelesítőnek megválasztotta. 

Varga Ferenc: 

Javaslatot tett a napirendi pontokra, mely szerint a közmeghallgatás első napirendi pontja a 

Nemzetiségi Konzultáció a Nádas-ház kihasználásáról, második a Soros-terv és a Soros-

szervezetek elutasítása, harmadik napirendi pont pedig az egyebek. Megkérdezte, hogy van-e 

a napirendi pontokra más javaslat, mivel nem volt ezért kérte, hogy aki egyet ért a napirendi 

pontokkal az kézfeltartással jelezze.  

A Képviselő-testület 3 igen szavazattal elfogadta. 

5/2018.(II.03) SzRNÖ 

Tárgy: Napirend 

HATÁROZAT 



A Szentesi Roma Nemzetiségi Önkormányzat Képviselő-testülete az ülés napirendjét az 

alábbiak szerint határozta meg: 

KÖZMEGHALLGATÁS 

1.Nemzetiségi Konzultáció a Nádas-ház kihasználásáról 

2.A Soros-terv és a Soros-szervezetek elutasítása 

3.Egyebek  

 

1.Nemzetiségi Konzultáció a Nádas-ház kihasználásáról 

Varga Ferenc:  

Elmondta, hogy néhány héttel ezelőtt felkérést kaptak Antal Balázs Tibor Képviselő Úrtól, 

hogy a Nádas-ház kihasználásával kapcsolatban segítsen a Nemzetiségi Önkormányzat 

megtölteni az épületet tartalommal, továbbá ismertette, hogy mindezt egy konzultáció 

formájában valósította meg a Nemzetiségi Önkormányzat, melynek eszköze egy kérdőív volt 

melyet a lakosoknak ki kellett tölteni. Úgy gondolja, hogy a Nemzetiségi Konzultáció Sikeres 

volt, melyre vonatkozóan készült egy kimutatás, melynek ismertetésére a szót átadta ifj. 

Varga Ferencek. 

Ifj. Varga Ferenc:  

Elmondta, hogy a Nemzetiségi Önkormányzat nem szeretett volna a lakosság bevonása nélkül 

dönteni a kérdésben, hiszen céljuk tényleges és valós tartalommal megtölteni a Nádas-házat. 

Az előterjesztés szerinti Nemzetiségi Konzultáció adatainak bemutatása után elmondta, hogy 

a Nemzetiségi Önkormányzat reméli, hogy a felmérés mentén tényleges és valós tartalommal 

fogják tudni megtölteni a Nádas-házat, és a szolgáltatások a közösség igényeit a legjobb 

módon fogják szolgálni.  

Varga Ferenc:  

Megkérdezte, hogy van-e valakinek hozzászólása az elhangzottakhoz.  

Ásós Zsolt:  

Megkérdezte, hogy a kulturális helynek szánt épületből focilabda vagy bokszkesztyű lesz e?  

Antal Balázs Tibor: 

Elmondta, hogy tudomása szerint az épület hosszú éveken keresztül magánkézen volt, de a 

város vezetése úgy gondolta, hogy vissza kell adni a lakosságnak, mindezt az épület rendbe 

rakása után oly módon, hogy az a közösség érdekeit a legjobban szolgálja. Elmondta, hogy a 

Nádas-ház üzemeltetője a Művelődési Központ, mindenféleképpen arra törekednek, hogy az 

épület nyissa ki kapuit, és a programok minél hamarabb megvalósulhassanak. A Képviselő-

testület 10 millió forintot elkülönített a költségvetésben az épületen szükséges javítások, 

átalakítások elvégzésére és ez az összeg a Városellátó Intézmény rendelkezésére áll. Kérte a 

lakosságot a pozitív hozzáállásra és az építő jellegű kritikák megfogalmazására. Elmondta, 



hogy a ház mindenki számára nyitott lesz, véleménye szerint mindenki meg fogja találni a 

Nádas-ház szolgáltatásai között a neki megfelelőt.  

Kósa Gizella:  

Megkérdezte, hogy ezt a 10 millió forintot miért nem fordítják a környéken élő gyermekek 

iskolába és óvodába való elszállításának megoldására. Véleménye szerint a ház egyébként 

sem megfelelő célokra lesz használva, olyan emberek fognak oda bejárni, akiknek nem ott 

lenne a helyük.  

Dr. Sztantics Csaba:  

Véleménye szerint szomorú lenne, ha ez így történne. A Képviselő-testületnek egészen más a 

célja, ahogy Képviselő Úr ismertette pozitív megközelítést szeretnének ennek az épületnek 

adni. Ha ez a ház a remélt funkciókkal megnyílik, abban az esetben a lakosságon múlik, hogy 

az említett jellegű esetek kiszoruljanak. Úgy gondolja, ha megvalósul az épület kinyitása az 

elmondott tartalmakkal az egy nagyon nagy dolog lesz a szentesi roma világ életében. 

Elmondta, hogy a telepről való közlekedés egy más kérdés, ez a Képviselő-testületnek egy 

újabb feladata kell, hogy legyen. Gratulált a Nemzetiségi Önkormányzat felméréséhez, 

elmondta, hogy biztos abban, hogy a felmérés a Képviselő-testület előtt még fel fog merülni, 

hiszen a képviselő testületnek szerepet kell vállalnia abban, hogy a ház működtetése milyen 

mértékben fogja biztosítani a lakosság igényeit. 

Faur Zoltán:  

Elmondta, hogy többé-kevésbé figyelemmel kísérte a Nádas-ház sorsát a múltban, véleménye 

szerint nagyon jó lenne, ha tényleg az említett funkciókat látná el az épület és felajánlotta a 

Képviselő-testületnek a segítséget, a roma kultúrán belül a tánc és zene oktatásában.  

Varga Ferenc:  

Mindenkitől az előző hozzászóló pozitív hozzáállását várná, hiszen ez az, amire szükség van, 

ez a közösségi ház akkor fog működni, ha mindenki ilyen pozitívan áll a dolgokhoz. 

Elmondta, hogy a Képviselő-testület azért van, hogy a felmerült problémákra megoldást 

találjon.  

Nana Mihály:  

Megköszönte Varga Ferencnek, hogy a nyáron felújította a háztejének verébdeszkáit a saját 

pénzéből.  

Varga Ferenc:  

Elmondta, hogy az információ téves, hiszen ez a Nemzetiségi Önkormányzat egyik programja 

volt, amiben ezeknek a házaknak a verébdeszkái fel lettek újítva. Reményét fejezte ki abban, 

hogy a jövőben a program tovább fog folytatódni és még több házon javítási munkálatokat 

tudnak majd elvégezni. Az igény nagy a programra, hiszen a házak többségének tulajdonosai 

nem rendelkeznek olyan anyagi háttérrel, ami lehetővé tenné, hogy felújítsák őket. A 

Nemzetiségi Önkormányzat költségvetése kicsi, így reméli, hogy a jövőre nézve kapnak egy 

nagyobb támogatást, amelyet erre a célra tudnak fordítani.  



Halmai Mária:  

Elmondta, hogy ő közvetlenül a Nádas-ház mellett lakik. Felhívta a figyelmet arra, hogy az 

nem megoldás, ha csak az épületet teszik rendbe, az épület környezete sem a megfelelő 

állapotban van. Az nem megoldás, ha a mostani szemetes földterületre tiszta földet hordanak, 

véleménye szerint el kell takarítani szemetet.  

Bari Csabáné:  

Hatalmas szükség van a Nádas-ház közösségi házként való funkcionálására. Szerinte pontosan 

ez fogja a gyermekeiket megkímélni attól, hogy ne az utcán csámborogjanak. Véleménye 

szerint szükség van a kulturális fejlődésre, a tanulók felzárkóztatására. Ő és a családja minden 

erejével támogatja a megvalósulást.  

Lévai Ede Józsefné:  

Felhívta a figyelmet a közösség felelősségére, véleménye szerint a közösség nem csak arról 

szól, hogy ki mit kap, hanem ott mindenkinek adnia is kell. A negatív gondolatokat el kell 

nyomni, össze kell tartani. 

Farkas Sándor:  

Megköszönte a meghívást a közmeghallgatásra, elmondta, hogy örül annak, hogy a roma 

önkormányzatnak egy ilyen lehetősége áll fent. A felmérésre egy nagyon jó iránymutatásként 

tekint, szerinte efelől nem lehet vitát nyitni. A kérdőívben megfogalmazott programok 

meggyőződése szerint nagyon helyesek. A hangsúlyt a tanulás segítésére, az oktatás és az 

egészségmegőrzésre fektette. Az egész ország számára fontos, hogy a roma közösség minden 

téren egyenlő szintre kerüljön a magyarsággal, ezt kell célnak tekinteni és meg kell találni a 

közös pontokat, amelyek ezt a célt elősegítik. Kérte a lakosságot, hogy éljen a lehetőséggel. 

Elmondta, hogy a drogproblémát meg kell szüntetni, felhívta a figyelmet a droghasználat 

veszélyeire és arra, hogy ezt csak közösen lehet megoldani. Egyetért azzal, hogy a Nádas-ház 

körüli szemetet nem be kell takarni, hanem el, kell vinni, de utána azt a tisztaságot meg kell 

őrizni, és ebben együtt kell működni. 

Varga Ferenc:  

Tudomása szerint három döntés született a Nádas-ház kapcsán, legutolsó fenntartója a 

Hajléktalan Központ volt. 

Antal Balázs Tibor:  

Ez csak a gondolkodás szintjén volt, nem született róla határozat, az épület a Művelődési 

központnál maradt.  

Varga Ferenc:  

Megkérdezte kíván-e valaki még szólni? Mivel jelentkező nem volt, így kérte, hogy aki egyet 

ért az előreterjesztési anyagban foglaltakkal az kézfeltartással jelezze.  

A Képviselő-testület 3 igen szavazattal elfogadta. 



6/2018(II.03)SzRNÖ 

Tárgy: A vajda telepen végzett Nemzetiségi Konzultáció 

HATÁROZAT 

A Szentesi Roma Nemzetiségi Önkormányzat Képviselő-testülete elfogadta a 2018. január 

17-22-ig tartó Nemzetiségi Konzultáció eredményeit, melynek célja a Nádas-ház tényleges és 

valós tartalommal való megtöltése, és reményét fejezi ki abban, hogy az épületbe vitt 

programok ténylegesen kiszolgálják a helyi roma közösség igényeit.  

2.A Soros-terv és a Soros-szervezetek elutasítása 

Varga Ferenc: 

Ismertette az előterjesztési anyagot a megjelentekkel.  

Rafael Péter: 

Megkérdezte, hogy hogyan magyarázzák azt, hogy már 2300 ember bent van az országban. 

Farkas Sándor: 

A kormány intézkedései az illegális bevándorlás és kényszerbetelepítési kvóta ellen 

irányulnak. Azok az emberek, akik hivatalos dokumentumokkal, útlevéllel, törvényesen 

jönnek, kapnak egy ideiglenes tartózkodási engedélyt Magyarországon, erről a 2300 emberről 

van szó, akinek a 80%-a már nincs az országban, mert továbblépett. Felhívta a figyelmet a 

Genfi Egyezményre. 

Varga Ferenc: 

Megkérdezte, hogy kíván-e valaki szólni? Kérte, hogy aki elfogadja az előterjesztési 

anyagban foglaltakat az kézfeltartással jelezze. 

A Képviselő-testület 3 igen szavazattal elfogadta. 

7/2018 (02.03) SzRNÖ 

Tárgy: A Soros-terv és a bevándorlást szervező Soros-szervezetek elutasítása 

HATÁROZAT 

A Szentesi Roma Nemzetiségi Önkormányzat Képviselő-testülete elutasítja az illegális 

bevándorlók korlátok nélküli, kötelező, kvóták alapján történő betelepítését, a betelepítés 

végrehajtására irányuló Soros-tervet és bevándorlás szervező irodák működtetését. 

Támogatja, hogy a kormány a helyi közösségi érdekekkel ellentétes, a települések jövőjét 

veszélyeztető törekvések ellen szükség szerint jogszabályok megalkotásával vagy 

kezdeményezésével is fellépjen. 



3. Egyebek  

Varga Ferenc: 

Elmondta, hogy közérdekű bejelentéseket, problémákat vár, hogy bejelentsenek a részt vevők.  

Kósa Gizella: 

Elmondta, hogy van egy beteg kisfia, akivel mindenfele ment segítségért főleg Varga 

Ferenchez, aki nem segített neki. Véleménye szerint az elmúlt hetekben Varga Ferenc olyan 

kifejezést tett több ember előtt, amit nem lett volna szabad. Szerinte a Nádas-házban 

drogozás, italozás verekedés lesz.  

Varga Ferenc: 

Elmondta, hogy a Nemzetiségi Önkormányzat kultúra, hagyomány területén tud segíteni, 

nincs felruházva olyan hatalommal, hogy akár pénzt vagy bármi más javat adjon neki, Ő nem 

tud olyanban segíteni, ami nem az ő hatásköre. Kérte Sztantics Csaba jegyzőt, hogy 

tájékoztassa a lakosságot a Nemzetiségi Önkormányzat lehetőségeiről, hatásköréről. 

Dr. Sztantics Csaba: 

Amit Varga Ferenc elmondott az úgy van, a Nemzetiségi Önkormányzat hatáskörét törvény 

szabályozza, Kósa Gizella felvetésére sem anyagi, sem elhelyezési segítséget nem tud adni a 

Nemzetiségi Önkormányzat, mert sajnos ez túlnő a hatáskörén. Ezzel nyilvánvalóan olyan 

szervekhez kell fordulni, amelyek képesen segítséget nyújtani, feltételezi, hogy mástól sem 

kapta meg azt a segítséget, amit elvár.  

Kósa Gizella: 

De meg fogja kapni.  

Dr. Sztantics Csaba: 

Ennek nagyon örül, biztos benne hogy a kollegái önkormányzati szinten ismerik a problémát 

és a lehető legtöbb mindent megteszik annak megszüntetésében. 

Varga Ferenc: 

Elmondta, hogy volt két gyűlés, amit összehívott. A szóban forgó kijelentése nem arra 

irányult, amit a hölgy említett, arról ő nem tehet, hogy egyes rossz szándékú emberek ezt 

kicsavarták és így adták tovább.  

Szappanos Erzsébet: 

Elmondta, hogy szeretne hozzászólni Kósa Gizella kijelentéséhez. Véleménye szerint nagyon 

sok roma ember a környezetéért tudna tenni, szerinte Varga Ferenc jogosan hívta fel a 

figyelmet erre, hiszen a cigányságot egyöntetűen ezért nézik le és ez ellen tenni kell. 

Bari István: 

Hogyan tegyenek a droghasználat ellen, amikor a rendőrök nem tudnak ellene fellépni. 

Varga Ferenc: 

Ezt az ügyet igenis mi tudjuk megoldani, mi szülők tudjuk megoldani. Ha vevő nincs, adó 

sem, ha én úgy nevelem a gyerekemet, akkor valószínűleg nem lesz belőle drogfogyasztó. 



Halmai Mária: 

Felhívta a figyelmet a környezettudatos életmódra 

Varga Ferenc: 

Úgy gondolja, hogy a környezet rendbetétele egy alap dolognak kell, hogy legyen. Nagyon 

fontos az, hogy a környezetünkre adjunk, hiszen gyermekeink és unokáink játszanak ott. A 

cigányság húsz évvel le van maradva egészségügyileg a többségi társadalomhoz képest, a 

környezet nagy befolyással van erre. 2017-ben a Foglalkoztatási Osztállyal kötött szerződés 

alapján 7 embert foglalkoztat a Nemzetiségi Önkormányzat, sajnos nem tudnak attól 

elrugaszkodni, hogy ne kelljen szemetet szedni és ez nem jó.  

Bari Istvánné: Felhívta a figyelmet, hogy régen mennyivel jobb volt a cigányságnak. Össze 

kell fogni és a szemetet fel kell venni, nem elmenni mellette és akkor megáll a rend.  

Nana János: 

Nem a cigányságnak kell erről meggyőznie egymást, hanem példát kell mutatni a következő 

generáció számára, hiszen ha ez így marad, akkor a gyerekeink ugyanebbe a cipőbe fognak 

járni. 

Bari Krisztián: 

Elmondta, hogy önkormányzati szociális bérlakásuk úgy épült meg, hogy nem volt hozzá 

kerítés, ők ezt szeretnék lekeríteni, amire nem kaptak engedélyt. Kérte, hogy segítsék 

megoldani ezt a problémát.  

Varga Ferenc: 

Pénteken délután beszélt a Szolgáltató új vezetőjével. Úgy gondolja, hogy a közeljövőben lesz 

rá megoldás. Ő csak azt támogatja, ha a romák is tesznek valamit azért, hogy elérjék céljaikat. 

Ismeri a romák anyagi helyzetét, segíteni fog abban, hogy a problémákat a megfelelő helyre 

kerüljenek. Támogatja a kerítés építését a szóban forgó ingatlanok köré.  

Bari Csabáné: 

Ő is ugyanebben a társasházba lakik és szeretné, ha megépülne a kerítés. Segítséget kérnek, 

nem megoldást, ők és Bari Krisztiánék is vállalják, hogy amennyiben megkapják, a szükséges 

anyagokat, a munkájukkal hozzájárulnak a megépítéshez. A másik nagy probléma az épületek 

nyílászáróival van, minden le van vizesedve és penészes, minden évben kezeli ezeket a 

problémákat, de újra és újra előjön.  

Antal Balázs Tibor:  

A legfontosabb a lakhatás és a család biztonsága. A lakásügyi programban felülvizsgálatra 

fognak kerülni a szociális bérlakások, és át fogják nézni azt, hogy ki jogosult és ki nem 

jogosult ezekre az ingatlanokra. 420 bérlakás van jelenleg, vannak határozatlan idejű 

szerződések és 2 éves, fél éves stb. határozott idejű szerződések is. Elmondta, hogy a kerítés 

igényét most hallja először. Van néhány rossz tapasztalata, amikor a régi lakók kiszedték még 

a csöveket is az épületből és a szomszéd ezt nem hallotta. Véleménye szerint a Szentes Városi 

Szolgáltató Központ segíteni fog a kerítésprobléma megoldásában.  



Dr. Sztantics Csaba: 

Elmondta, hogy Antal Balázs képviselő Úr adott egy keresztmetszetet arról, hogy 

tulajdonképpen a bérlőkkel kapcsolatban milyen intézkedéseket terveznek a közeljövőben. 

Valóban vannak olyan esetek, amikor a bérlők rongálják az ingatlant, egyúttal kifejezte 

tiszteletét azoknak, akikre ez nem vonatkozik. Elmondta, hogy a bérleti szerződésben 

mindenki vállalja, hogy az ingatlanokat olyan formában kell visszaadni, ahogyan azok át 

lettek véve. Az Önkormányzatnak nagyon nagy a kintlévősége a bérlakásokat illetően, abban 

az esetben, ha ezek befolynának, több pénzt lehetne állagmegóvásra fordítani. Nagyobb 

mértékű tulajdonosi gondosságot vár el a lakóktól közös érdekük reményében.  

Varga Ferenc: 

A legjobb tudomásom szerint az Önkormányzatnak a kintlévősége 28 millió forint, tehát elég 

nagy össze a hátralék. Természetesen vannak, akik a lakbért fizetik, rendezetten, tisztán 

tartják a környezetüket. Jelezte, hogy Bari Krisztiánék friss lakók a szóban forgó épületben 

így ők nem tudhatnak az ott folyó régi történésekről. Felhívta a figyelmet, hogy az 

önkormányzatnak több millió forintot rá kell költeni egy ingatlanra azért, hogy egy rongálás 

után azt egy másik családnak ki tudja adni.  

Antal Balázs Tibor: 

Partnerségen és becsületen múlik minden, sűrűbb ellenőrzésre van szükség. A lakókon múlik, 

hogy hogyan használják azt a lakást, amit a város nekik nyújt.  

Rafael Péter: 

Megköszönte a város hozzáállását a fia lakáshoz jutása kapcsán, elmondta, hogy a családjuk 

egész nyáron azon dolgozott, hogy a lakást rendbe tegyék. Évek óta nincs a cigányságnak 

képviselete, úgy hogy ne csak részvételi, hanem szavazati joga is legyen annak aki ott ül. 

Nehezményezi, hogy Varga Úr vagy valaki a cigányság közül nem szavazati joggal vesz részt. 

Hiszen ez a személy ismeri a legjobban a cigányságot, ő tudja a legjobban eljuttatni a város 

fele a cigányság problémáit. Hiányolja a politika részéről ezt a hozzáállást. 

Dr. Sztantics Csaba: 

Felhívja a politikusok figyelmét, hogy az eredményt elért politikai erők állítják össze az adott 

bizottságokat. Azt kérni, hogy a megfelelő módon fejtsenek ki hatást arra, hogy amikor a 

bizottságok összeállítása történik, vegyék figyelembe ezt az igényt és jutassanak be egy olyan 

személyt, aki a cigányság érdekeit ellátja.  

Varga Ferenc: 

Azt gondolja, hogy ez a jövő kérdése, hiszen most országgyűlési és majd csak ezt követően 

lesznek helyhatósági választások.  

Farkas Sándor: 

Ennek a választásokhoz semmi köze nincsen. Ez azon múlik, hogy egy adott testületnek a 

szándékában van vagy nincs. SZMSZ-be beveszi, vagy nem veszi. Tehát ez most is 

megvalósítható.  



Rostás Mária: 

Elmondta, hogy Bocskai 11 szám alatti önkormányzati lakásuk bejáróján nem lehet 

közlekedni, és az ablakaikon rések vannak, ezeket szerették volna lecserélni. Azt a választ 

kapták, hogy saját pénzükből kell finanszírozniuk, melyről ha beviszik a számlát, 

valamekkora összeget állnak majd belőle. Véleménye szerint ez nagyon sokba kerül.  

Dr. Sztantics Csaba: 

Ezekre a kérdésekre, konkrét példákra most nem fognak tudni válaszolni, hiszen nem az 

hatáskörük. Ezeket a problémákat most jegyzőkönyvbe veszik.  

Varga Ferenc: 

A problémákat jegyzőkönyvbe vesszük, és ha valaki bejön az irodámba, akkor leírjuk és a 

megfelelő helyre el fogjuk juttatni.  

Halmai Mária: 

A roma telep bejáratánál a hídon veszélyesen lehet csak közlekedni, hiszen nincs járda és 

ezért a rendőrök megbüntethetnek.  

Varga Ferenc: 

A hídnál sajnos annak idején, amikor az útburkolatot csinálták, a járdát is leburkolták. A 

közlekedés nem ütközik szabálysértésbe.  

Megkérdezte van-e még valakinek hozzászólása, mivel nem volt így megköszönte 

mindenkinek a részvételét és a közmeghallgatást 11 óra 49 perckor bezárta. 

k.m.f. 

Varga Ferenc        Lévai Ede Józsefné  

elnök          jegyzőkönyv hitelesítő 


